
 
Každý, kdo pije tuto vodu, bude opět žíznit. Kdo se však napije vody, kterou mu dám 

já, nebude žíznit navěky, a stane se v něm pramenem vody tryskající do věčného 
života -  Jan 4,13-15      Ježíš rozmlouvá se Samaritánkou - YouTube 

                                                                                                                                                                                                   

                                

 
                                   

Neklid srdce žíznícího po Bohu 

 

 
 

❁  E.T. Seton:   Protože jsem poznal trýzeň žízně, chtěl bych vykopat studnu, ze které by mohli pít i jiní   ❁ 
 

 

 

 

 

 
 

 
 

 
 
                                                                                                        

 
 
 
 
 

 

My křesťané máme Matku, tutéž, co Ježíš; 

máme Otce, téhož, co Ježíš. Nejsme sirotci! 

Ona nás v oné chvíli tak obrovské bolesti 

porodila. To je opravdové mučednictví. S probodeným 

srdcem svolila, že nás všechny v té tak bolestné chvíli 

zrodí. Od té chvíle se stala naší Matkou, od té chvíle je 

naší Matkou, stará se o nás a nestydí se za nás. Brání nás. 

První východní mystici radili utíkat se pod ochranu pláště 

Matky Boží ve chvílích duchovní bouře: tam ďábel 

nemůže, protože ona je Matka a jako Matka nás chrání. 

Západ se řídil touto radou a vytvořil první mariánskou 

antifonu Sub tuum presidium - Pod tvou ochranu se 

utíkáme, svatá Boží Rodičko! Tam jsme v bezpečí. Ve 

světě, který můžeme označit za osiřelý, v tomto světě, 

který trpí krizí velké osiřelosti, nám může pomoci, 

uslyšíme-li: Pohleď na svou Matku! Máme Matku, která 

nás brání, učí a provází. Nestydí se za nás pro naše 

hříchy. Nestydí se, protože je Matkou. Duch Svatý, přítel a druh na cestě, tento 

Utěšitel a Přímluvce, kterého nám poslal Syn, ať nám dá chápat toto obrovské 

tajemství Mariina mateřství.                                                                        / snímek wikipedie 

 

 

 
 

 

 

 

 

Od narození v sobě nosíme neklid, Bůh to tak chtěl. Je to neklid hledající plnost, touha 

nalézt Boha, a často si tento neklid ani neuvědomujeme. Srdce žízní po setkání s 

Bohem. Hledá jej, nezřídka na špatných cestách. Bloudí, vrací se a hledá... Po tomto 

setkání ovšem žízní i Bůh, takže poslal Ježíše, aby se s námi setkal a šel tomuto 

neklidu vstříc. Jak jedná Ježíš? Respektuje naši situaci, nejde dál. Postupuje 

pozvolna. Je Pánem trpělivosti. Jakou trpělivost má Pán s každým z nás! Naslouchá 

 

 

❁ Bratřejovský měsíčník / č. 2                                                                                                  Vychází od března 2003 ❁ 
 

❁ Farnost sv. Cyrila a Metoděje  ❁ 

1.1. - Matka Boží, Panna Maria 

leden - 2023  
 

https://www.youtube.com/watch?v=E-siB3a72cA


 
 
 

 

- čtení ze Starého zákona – 

 

 

našemu neklidu, zná jej - a v určité chvíli nám něco řekne. Pán rád poslouchá, jak 

mluvíme, aby nám porozuměl a dal na náš neklid správnou odpověď. Pán 

nezrychluje, drží s námi krok, přestože se často loudáme, ale taková je jeho trpělivost. 

A když nadejde čas, položí nám otázku. Dělá nevědoucího, aby nás rozmluvil. Je rád, 

když mluvíme. Nechá nás mluvit, aby nás slyšel. A potom odpovídá, vysvětluje, co je 

třeba. Poté Ježíš, který se s námi sblížil a doprovázel nás, předstírá, jako by chtěl jít 

dál... Zůstaň s námi - Lk 24,29. Umožňuje nám tedy, abychom se s ním setkali. Se-

tkáváme se s Ježíšem - v temnotě svých pochyb i v šeredné tmě svých hříchů. A on 

je tam, aby nám pomáhal v našem neklidu. Je stále s námi.                   / papež František 

 
Chvála Judit – Jdt 15, 9-12 

 
 

 

 

Také Joakim, nejvyšší kněz, přišel z Jeruzaléma do Betulie se všemi svými staršími, 

aby viděl Judit. Když ona k němu vyšla, dobrořečili jí všichni jedním hlasem říkajíce: 

Tys sláva Jeruzaléma, tys radost Izraelova, tys čest našeho lidu, neboť jsi jednala 

zmužile! Tvé srdce došlo posily, žes milovala čistotu, a po svém manželovi jsi muže 

nepoznala. Proto též ruka Páně tě posilnila, a proto na věky budeš požehnána. 

Všechen lid dodal: Staň se, staň se! 

 

Juditin chvalozpěv - Jdt 16, 1-3. 15-19 
 

 

Tehdy zpívala Judit Hospodinu tuto, píseň: Zanotujte Hospodinu na bubínky, hrejte 

Hospodinu na cimbály. Složte mu ve verších píseň novou, velebte a vzývejte jeho 

jméno. Hospodin války dokonává, Hospodin je jeho jméno. Píseň prozpěvujme 

Hospodinu, píseň novou zpívejme Bohu svému. Pane můj, Hospodine, ty jsi veliký, 

přeslavný mocí svou, nepřekonatelný. Tobě sloužit musí každý tvor tvůj; neboť jsi řekl, 

a byli učiněni, poslals ducha svého, a stvořeni byli; a není, kdo by odpíral hlasu tvému. 

Hory v základech s vodami se kolísají, skály jak vosk se rozplývají před tebou. Ti však, 

kteří strachují se ·tebe, velicí budou u tebe ve všech věcech.  

 

 

 

 
 

 
 

Mám tě rád 
 

 

 

Ernest Hemingway vypráví nádherný příběh o otci a jeho dospívajícímu synovi, kteří 

žili ve Španělsku. Když se jejich vztah narušil, syn, jménem Paolo, odešel z domu. Za 

několik roků se otec vydal na dalekou cestu, aby našel svého rebelujícího syna. 

Dlouho se mu to nedařilo, a tak se staly jeho poslední nadějí noviny, ve kterých 

uveřejnil inzerát: Drahý Paolo, zítra v poledne mne čekej před kanceláří madridských 

novin. Všechno jsem ti odpustil. Mám tě rád. Druhý den čekalo kolem poledne před 

kanceláři 800 chlapců stejného jména. Všichni toužili po odpuštění, milosti a 

milosrdenství. Bůh zveřejnil v Bibli podobný inzerát, kterým dává najevo svoje 

milosrdenství a odpuštění. Jak zareaguješ na tento inzerát?                       / z radia Proglas                                                       



 

 

 

 

 
 

 

19. ledna  slaví své 81. narozeniny  otec emeritní biskup Mons. Josef Hrdlička 
 

31. ledna slaví svátek  arcibiskup pražský Mons. Jan Graubner 

1.7.1982 – 30.4.1990 

 

VZPOMÍNÁME 

28. ledna by oslavil své 81. narozeniny a 31. ledna svátek Mons. Jan Kutáč 

1.7.2006 –  14.7.2012 

 
 

 

Bože, dej kněžím milosti, které potřebují k svému i našemu posvěcení 

Vzpomeňme na ně ve svých modlitbách 

 
Nebeský Otče, dej, ať mezi křesťany povstanou četná a svatá kněžská 

povolání. Daruj nám svaté služebníky tvého oltáře, kteří budou 

pozornými a zapálenými strážci eucharistie, která je svátostí 

Kristova největšího daru pro vykoupení světa.                                                                                                                     

Benedikt XVI. 
 

 

 

 
 

Christus vivit - Kristus žije                                      / papež František 
 

 

Mladí lidé ve světě, který je v krizi  
 

Odvážní misionáři. Mladí lidé, zamilovaní do Krista, 

jsou povoláni k tomu, aby všude svědčili 

o evangeliu svým životem. Svatý Albert Hurtado 

řekl, že: být apoštolem neznamená nosit na klopě 

odznak; neznamená to o pravdě mluvit, ale žít ji, 

vtělit se do ní, proměnit se v Krista. Být apoštolem 

neznamená nosit v ruce pochodeň, ani jen vlastnit 

světlo, ale být tím světlem. Evangelium je víc příklad 

než vyučování. Poselství proměněné v žitý život. 
 

Cesty mládí. Důležitost svědectví neznamená, že bychom neměli říkat žádná slova. 

Proč bychom neměli mluvit o Ježíši, proč bychom neměli druhým vyprávět o tom, že 

on nám dává sílu k životu, že je krásné s ním rozprávět, že nám prospívá, když 

rozjímáme o jeho slovech? Mladí přátelé, nedovolte, aby vás svět stahoval jen do 

záporných a povrchních věcí. Buďte schopni plavat proti proudu, a dělte se o Ježíše, 

dělte se o víru, kterou vám daroval. Přeji vám, abyste v srdci cítili ten neodolatelný 

podnět, který pobízel svatého Pavla, když prohlásil: Běda mi, kdybych nehlásal 

evangelium! - 1 Kor 9,16).  
 

Blahopřání 
 

 



 

Kam nás Ježíš posílá? Zde neexistují žádné hranice, žádné meze: posílá nás ke 

všem lidem. Evangelium je pro všechny, a ne jenom pro některé. Není jenom pro ty, 

kdo se nám zdají bližší, chápavější, vstřícnější. Je pro všechny. Nebojte se jít a nést 

Krista do všech oblastí, až na existenciální periferie, a také těm, o kterých si myslíme, 

že jsou nejvzdálenější, nejlhostejnější. Pán hledá všechny, chce, aby všichni pocítili 

jeho hřejivé milosrdenství a lásku. 
 

Kam nás Ježíš zve? Abychom byli neohroženými misionáři, ať už se nacházíme 

kdekoli a ať jsme ve společnosti kohokoli: v naší čtvrti, ve škole, při sportu nebo když 

si někam vyrazíme s přáteli, když sloužíme jako dobrovolníci nebo na pracovišti. Ať 

jsme kdekoli, máme vždycky příležitost dělit se o radost z evangelia. Tímto způsobem 

se chce Pán setkat s každým člověkem. On z vás chce mít, drazí mladí přátelé, své 

nástroje, jimiž chce vyzařovat světlo a naději. On spoléhá na vaši odvahu, na vaši 

čerstvost a na vaše nadšení.  
 

Nemyslete si, že misie je snadná a pohodlná. Někteří mladí lidé položili svůj život, 

protože se nechtěli vzdát svého misionářského nasazení. Korejští biskupové to 

vyjádřili takto: Doufáme, že budeme pšeničnými zrny a nástroji spásy pro lidstvo 

podle příkladu mučedníků. I kdyby byla naše víra maličká jako hořčičné zrnko, Bůh jí 

dá vyrůst a použije ji jako nástroj svého díla spásy. Drazí přátelé, nečekejte 

a nezačínejte spolupracovat na proměně světa svojí energií, svojí odvahou a svojí 

tvořivostí až zítra. Váš život není nějaký prozatímní čas. Jste Božím teď a on chce, 

abyste byli přinášeli ovoce. Vždyť ten, kdo se dává, dostává, a nejlepší způsob, jak 

připravovat šťastnou budoucnost, je žít v přítomnosti tak, jak nejlépe umíme – 

obětavě a velkodušně.                                                                                                

 
  

 
 

Slovo poznání - P. Elias Vella exorcista 
 

 

Pak máme další charisma, a tím je slovo poznání. Pokud jste byli přítomni modlitbě 

za uzdravování, možná jste slyšeli od člověka, který se modlil, podobná slova: 

Vnímám, že Pán někoho uzdravuje z rakoviny. Takové sdělení nazýváme slovem 

poznání. Slovo poznání se liší od charismatu čtení v srdci, se kterým se často 

setkáváme během duchovního vedení. Pokud toto doprovázení skutečně probíhá pod 

vedením Ducha, dokáže duchovní vůdce přečíst v srdci člověka, kterého vede, to, o 

čem se mu jen velmi těžko hovoří. Tak je třeba chápat charisma čtení v srdci. Pán ho 

dává v určitém čase zejména duchovním vůdcům, aby s jeho pomocí pomáhali a 

sloužili svěřeným lidem. 
 

Slovo poznání je něco jiného. Slovo poznání se projevuje silným pocitem, vnitřním 

nutkáním sdělit člověku, který vede modlitby, něco o tom, co se v dané chvíli právě 

odehrává. Pokud osoba, která má toto charisma, vnímá, co se v danou chvíli právě 

děje, vysloví slovo poznání. To však ještě neznamená, že toto slovo poznání skutečně 

pochází z Ducha. Může se stát, že nepochází z Ducha, ale je výplodem lidské fantazie. 

Člověk, který vede modlitbu za uzdravení, může dosvědčit, jestli je dané slovo 

poznání dílem fantazie nebo Ducha, a to tehdy, jestliže se potvrdí nebo nepotvrdí 



 

určité skutečnosti. Pro vedoucího modlitby je uplatňování tohoto charismatu velmi 

obtížné, jedno z nejtěžších, protože vyžaduje udělat krok ve víře. Používání tohoto 

charismatu je vždy spojeno s rizikem. Vždycky riskujeme, protože to, co říkáme, často 

nepochází od Boha, ale jen z nás. Ale v té chvíli to nevíme. Kdybychom slovo poznání 

neřekli, mohli bychom zablokovat proud lásky, který Bůh vylévá na modlitební 

společenství. Skutečně je to charisma, které vás učí umírat sobě samému. Je to jako 

kráčet po vodě.  

 

 

 

 
 
 

Papež František: Ať Putin ukončí válku 
 

 

 

Moje výzva je určena především prezidentovi Ruské federace, kterého prosím, aby 

zastavil tuto spirálu násilí a smrti, a to i v zájmu svého lidu.  
 

Drazí bratři a sestry, dobrý den! 

Průběh války na Ukrajině se stal natolik závažným, ničivým a hrozivým, že vyvolává 

velké obavy. Tato strašná a nepředstavitelná rána lidstva totiž místo toho, aby se 

hojila, stále více krvácí a hrozí, že se rozšíří. 
 

Truchlím nad potoky krve a slz, které byly v těchto měsících prolity. Jsem zarmoucen 

tisíci obětí, zejména dětí, a mnoha ničivými událostmi, které zanechaly mnoho lidí a 

rodin bez domova a ohrožují rozsáhlá území zimou a hladem. Takové činy nelze nikdy 

ospravedlnit, nikdy! Je znepokojující, že svět se učí zeměpis Ukrajiny prostřednictvím 

názvů jako Buča, Irpin, Mariupol, Izjum, Záporoží a další místa, která se stala místy 

nepopsatelného utrpení a strachu. A co teprve skutečnost, že lidstvo opět čelí 

atomové hrozbě? Je to absurdní. 
 

Co se ještě musí stát? Kolik krve musí ještě být prolito, abychom si uvědomili, že válka 

nikdy není řešením, ale jen ničením? Ve jménu Boha a smyslu pro lidskost, který je v 

každém srdci, znovu vyzývám k okamžitému zastavení bojů. Zastavte zbraně a 

hledejme podmínky pro jednání, která povedou k řešením, jež nebudou vynucená 

silou, ale dohodnutá, spravedlivá a stabilní. Taková budou, pokud budou založena na 

respektování nedotknutelné hodnoty lidského života, suverenity a územní celistvosti 

každé země a práv menšin a oprávněných zájmů. 
 

Hluboce lituji vážné situace, která nastala v posledních dnech, kdy došlo k dalším 

akcím v rozporu se zásadami mezinárodního práva. Zvyšuje se tak riziko nukleární 

eskalace až k obavám z nekontrolovatelných a katastrofických následků na celém 

světě. 
 

Na druhé straně, zarmoucen nesmírným utrpením ukrajinského lidu v důsledku 

agrese, kterou utrpěl, se obracím na ukrajinského prezidenta se stejně důvěrnou 

výzvou, aby byl otevřen seriózním návrhům na mír. Vyzývám všechny protagonisty 

mezinárodního života a politické vůdce národů, aby učinili vše, co je v jejich silách, 

aby ukončili probíhající válku, nenechali se zatáhnout do nebezpečné eskalace a 

prosazovali a podporovali iniciativy pro dialog. Nechte prosím mladé generace dýchat 

zdravý vzduch míru, nikoliv špinavý vzduch války, která je šílenstvím! 



 

Po sedmi měsících válčení využijme všech diplomatických prostředků, i těch, které 

dosud nebyly použity, k ukončení této strašné tragédie. Válka sama o sobě je chyba 

a hrůza! 
 

Důvěřujme v Boží milosrdenství, které může změnit srdce, a v mateřskou přímluvu 

Královny míru, když vznášíme svou prosbu k Panně Marii Růžencové z Pompejí, 

duchovně spojeni s věřícími shromážděnými v její svatyni a v mnoha částech světa. 
 / 2.10.2022, vaticannews.va 

 
       

 

 

Vloni uběhlo 120 let od mučednické smrti 

Marie Gorettiové 
 

Wilhelm Hünermann -  čtení na pokračování  

 

 
 

Marietta se trochu nesměle rozhlédla po pokojíku, na jehož 

stěnách měl mladý Serenelli špendlíky připíchnuté celé 

množství závadných obrázků vystříhaných z časopisů. 

 

Ani trochu se mi nelíbí, co sis tu vyvěsil, kývala záporně 

hlavou Marietta a s uzarděním dodala: Myslím, že na něco 

takového se člověk nemá ani dívat. Sundej ty špatné 

obrázky - Nemusíš si je prohlížet, odvětil Alessandro a 

hlasitě se chechtal. 

 

Dívka se už chystala opustit pokojík, ve dveřích se však 

ještě obrátila k němu slovy: Včera jsi nebyl na růženci, ale 

dnes večer přijdeš, že? – Uvidíme - Přijdeš, že? - No, tak 

dobře, přijdu, přikývl nerad - Můžete také už přijít k obědu, rozloučila se Marietta. 
 

Tys tam byla nějak dlouho, řekl otec, když se dívčina vrátila do místnosti, nechci, aby 

ses tam zdržovala déle, než je nezbytně nutné, rozumělas? - Ano, tatínku, 

odpověděla poslušně Marietta. Tak, a teď budeme jíst, pokynul Goretti. Děti se 

posadily kolem velkého kuchyňského stolu, usebraně prosily o Boží požehnání a pak 

jim matka dávala na talíře polentu. To už vcházeli oba Serenelliové. Už zas to 

prokleté žrádlo, vybuchl starý Serenelli, když paní Assunta přinesla jídlo. Copak 

nedokážete dát na stůl něco jiného? - Jen klid, sousede, zítra bude risotto, 

odpověděla s ženskou trpělivostí. Rýže, nebo kukuřice, to je pořád jedno, bručel 

starý sedlák a zasedl i se svým synem za stůl. Oba udělali něco jako kříž, chvilku 

mumlali něco nesrozumitelného, pak se přežehnali asi tak, jako by zaháněli komára, 

a s ohromnou chutí se pustili do jídla. Při obědě se téměř nemluvilo. Starý dal jen 

několik příkazů pro odpolední práci. Alessandro jen mlčky přikývl. 
 

Také otec Goretti toho mnoho u stolu nenamluvil. Když však skončili děkovnou  

modlitbu, povídal si s dětmi, zatímco matka krmila mlékem z láhve malou Gegii, která 

se v kolébce probudila. Maminko, smím? přitulila se Marietta k ní s prosebným po-



 

 

 

hledem. Ale nevylej to, napomínala jí paní Assunta a ještě chvíli se dívala, jak 

desetiletá dává sestřičce pít z láhve s viditelnou radostí ve tváři. 
 

Sotva pominul nejostřejší polední žár, vydali se všichni Gorettiové zase na pole. Tak 

uplynul den bez nějakého velkého odpočívání. Večer po jídle se modlili společně 

růženec a Marietta předříkávala. Byla tak ráda, že na večerní pobožnosti byl také 

Alessandro. Starý Serenelli povykoval jako obvykle ve své světnici.                         

 

 

 
 
 
 

 Bývá u vás – u nás Pán Bůh? 
 

 

Maruška chodila již do třetí třídy. Ráda chodila do školy a ráda se učila. Byla z ní 

usilovná žačka. Ze všech předmětu měla nejraději náboženství. Přestože byla 

Maruška dobré a zbožné děvče, její rodiče byli jiní. Chodili sice do kostela, ale ke 

svátostem chodili jen jednou dvakrát do roka. V jejich rodině panoval často nepokoj 

a neshody. Bohudík i v této rodině jednou nastal obrat k dobrému, a to tak, jak to 

nikdo nečekal… 
 

Maruška jednou přišla ze školy domů a položila mamince otázku: Maminko, bývá u 

nás Pán Bůh?  Matka i otec, který byl rovněž doma, se zarazili nad touto neobyčejnou 

otázkou své dcery. Chvíli mlčeli, neříkali nic. Potom se matka ozvala: Jistěže u nás 

bývá Pán Bůh. Vždyť jsme křesťané. Ale proč se ptáš?  - Ptám se proto, že nám pan 

farář říkal, že Pán Bůh přebývá v takovém domě, kde vládne pokoj a láska.  Ale Bůh 

nebývá v domě, kde jsou samé rozbroje a hádky. Vzpomněla jsem si, jak je to u nás. 

Vidím a slyším tady všelijaké věci, o kterých mluvil pan farář a také o tom, že je to 

hřích.  
 

Rodiče zůstali jak opaření. Otec by nejraději Marušku potrestal za tuto výtku, ale 

zůstal beze slov, protože měl dcerku rád. Matka po chvíli řekla: Maruško, i u nás 

bude bývat Pán Bůh, viď, táto? Otec neodpověděl a raději vyšel ven. Otázka dcery 

oslovila oba rodiče. Nedala jim pokoj. Nedala jim pokoj, pokud nezačali vést jiný, 

lepší život tak, aby i u nich přebýval Bůh, jeho pokoj a láska. Bůh je všudypřítomný, 

ale kde není láska, pokoj, jednota, tam lidé Boha nechtějí, přímo ho vyhánějí.  A jak 

to vypadá v naší nebo vaší domácnosti? …                                              / Inocenc Vojtíček 

 

 

 

 

 
 

Osamělost urychluje stárnutí. Podle vědců 

je škodlivější než pravidelné kouření 
 

 

Osamělost se může nepříznivě odrazit nejen na lidské psychice, ale i na zdravotním 

stavu. Nová studie ukázala, že dlouhodobá izolace urychluje proces stárnutí, a to 

dokonce víc než pravidelné kouření. Více ohrožení jsou ale i lidé, kteří žijí bez partne-  



 

ra, nebo obyvatelé venkova.                                                               
 

Autoři studie vedené biotechnologickou společností Deep 

Longevity zkoumali krevní vzorky a biometrická data 12 tisíc 

dospělých Číňanů. Vycházeli přitom z takzvaných epigenetických 

hodin, což je ukazatel, který pomáhá přesněji určit biologický věk 

člověka bez ohledu na to, kdy se narodil. Píše o tom 

web Euronews.                                                                                 Foto: Shutterstock.com 
 

O stárnutí lidského organismu podle vědců nejvíc vypovídají hodnota krevního tlaku, 

index tělesné hmotnosti, kapacita plic a hladina proteinu cystatin C, který určuje stav 

ledvin. Při pohledu na ukazatele zjistili, že zatímco kvůli pravidelnému kouření člověk 

v průměru zestárne o 1,25 roku, dlouhotrvající osamělost mu přidá 1,65 roku. 
 

Nejde přitom jen o samotu jako takovou, ale o pocity, které se s ní pojí, jako například 

pocity strachu a beznaděje, depresivní stavy nebo problémy se spánkem. Rychlejšího 

stárnutí si vědci všimli také u lidí, kteří nikdy nevstoupili do manželství, nebo obyvatel 

venkova. První byli z hlediska biologického věku starší o 0,35 roku, druzí o 0,39 roku. 

"Samotné nás překvapilo, jak silně duševní nepohoda stárnutí našeho organismu 

ovlivňuje, a že je dokonce větším rizikem než kouření," uvedl jeden z autorů studie 

Fedor Galkin. "Psychický stav člověka je zjevně jedním z nejpřesnějších prediktorů 

jeho tělesného zdraví. Praktičtí lékaři ho přitom při vyšetřeních často opomíjejí," 

doplnil jeho kolega Manuel Faria.                                                                   / Aktuálně.czÚn 

 

 
 

 

 

 
 

       
 

 

➢ Papež František: Rád se ptám lidí a ptám se vás: Když dáváte almužnu chudým, díváte se jim 

do očí? Dokážete se podívat do očí chudému muži nebo ženě, kteří vás žádají o almužnu? Když 

dáváte almužnu chudým, házíte minci, nebo se dotýkáte jejich ruky? Jsi schopen dotknout se 

lidského neštěstí? 

 
 

 

 

Únava životem 
 

 

V životě jsou chvíle, že duše je v takovém stavu, že nějak 

lidské řeči nerozumí. Všechno ji unavuje a nic ji neupokojí, 

jen vroucí modlitba. Ve vroucí modlitbě nachází duše úlevu. 

A i kdyby chtěla vysvětlení od tvorů, přivádějí ji do většího 

neklidu – říká sv. Faustyna Kowalská ve svém deníčku. Není 

jen únava prací, je také únava životem. Nekonečný řetěz 

povinností, zdánlivá nesmyslnost našeho pachtění a 

bezútěšnost starostí jsou jen jednou stranou mince. Tou 

druhou je zklamání z lidí. Mnozí z těch, jimž věnujeme svou 

lásku, na ni nedávají přiměřenou odpověď. Naše dobrá vůle je často zneužita, a 

ty nejlepší úmysly interpretovány přesně naopak. Kde bychom očekávali 

porozumění, najdeme jen lhostejnost, a o jakékoliv pomoci můžeme jen snít. 

Jedno je na tom přece dobré. Učíme se svou naději neklást nikam jinam než do 

Hospodina. A to nikoliv pro nějakou okoralost duše, vyjádřenou úslovím: kdo nic 

https://www.euronews.com/next/2022/09/27/feeling-lonely-and-depressed-could-accelerate-ageing-more-than-smoking-study-finds
https://magazin.aktualne.cz/stari-starnuti-senior-seniori-samota-osamelost-smutek/r~390869b0f43311e9ac760cc47ab5f122/r~3a3bc2d24a2f11ed8c6f0cc47ab5f122/
https://magazin.aktualne.cz/stari-starnuti-senior-seniori-samota-osamelost-smutek/r~390869b0f43311e9ac760cc47ab5f122/r~3a3bc2d24a2f11ed8c6f0cc47ab5f122/


 

nečeká, není zklamán. Jde o cennou duchovní zkušenost prozření, kde leží náš 

skutečný domov a cíl. Nejsme stvořeni pro štěstí pozemské, to samo vlastně ani 

neexistuje. Všemu, co jako šťastné nyní prožíváme, chybí totiž důležitý parametr 

štěstí: trvalost. Ve skutečnosti jde o pouhý odlesk a povzbuzení k hledání Boha. 

Pak nevadí ani lidské neporozumění. Svatá Faustyna říká: Dnes jsem v refektáři 

během večeře pocítila Boží pohled do hloubi svého srdce. Mou duši pronikla tak 

živá přítomnost Boha, že jsem chvíli nevěděla, kde jsem. Duši mi zaplavovala 

sladká Boží přítomnost a chvílemi jsem nerozuměla, co mi sestry říkaly.    
/ P. Petr Vrbacký, spirituál Teologického konviktu v Olomouci 

 

 

 

 

 

       
 

 

➢ Papež František: Často nás unavuje odpouštět lidem a lámeme nad nimi hůl, děláme takový 

společenský pohřeb. Ježíš se nikdy neunaví odpouštět, nikdy, nikdy: vždycky tě postaví zpátky 

na nohy, vždycky ti vrátí královskou důstojnost    Ježíš si nevšímá vašeho života jen na 

okamžik, nevěnuje vám jen letmý pohled, jak to často děláme my s ním, ale zůstává, s 

otevřenou náručí, aby vám řekl, že mu na vás není nic cizího, že vás chce obejmout, 

pozvednout a zachránit takové, jací jste, s vaší historií, vašimi hříchy. 

 

 

 
 

 

                                                                                                              

                                                                                                             Stařec a smrt 

 

Za tři měsíce uvidím jednou večer v hospodě na náměstí Republiky 

pana Freddieho Čachráře, jak se předvádí u baru. Jdu k němu a říkám 

mu s důrazem: No tak, Freddie, vzpomínáš si na mě? Nezapomněls 

Za tři měsíce uvidím jednou večer v hospodě na náměstí Republiky 

pana Freddieho Čachráře, jak se předvádí u baru. Jdu k němu a říkám 

mu s důrazem: No tak, Freddie, vzpomínáš si na mě? Nezapomněls 

na mě, že ne? Tváří se, že mě rád vidí. Nenechám se však zmýlit jeho 

řečmi ani hromadou výmluv. Ty tvoje papíry, Guénarde, mám, jsou u mě doma, fakt. 

Počkej tady na mě, skočím ti pro ně, za hodinu jsem zpátky. Zatím se napij na moje 

zdraví, zvu tě, jo? Nechám ho při tom, že jsem na tuhle hru přistoupil. Za hodinu si to 

s Jimem, jedním kámošem s podobným osudem, přihasíme k němu, k jeho bytečku 

u Zimního cirkusu. Otevře nám v pyžamu. Šel si lehnout, hlupák! Natlačíme ho dovnitř 

a můj kámoš mu ubalí jednu zprava. Rozplácne se na stůl a něco zakoktá. Štípneme 

mu prachy a vypaříme se. Mezitím papíry získám od svého nového přítele Jima z 

Bagnolet, šikovného kšeftaře. Vidíme se často. Ještě mu není osmnáct, ale je 

odkázaný úplně sám na sebe. Jeho matka pije, otec je v base. Chybí oba dva. Kdykoliv 

přijde domů, najde matku v žalostném stavu. Jim se kvůli ní trápí: matka ve dne spí a 

v noci pije. Když mi o tom vypráví, hlas se mu třese, oči se zamží: ten citlivý snílek se 

ze studu odvrátí, aby skryl slzy. Ramena tohohle pořádného čahouna se otřásají 

vzlyky, pak popotáhne: Pojď, padáme. Odcházíme, ani nevíme kam, jdeme 

nazdařbůh. Jimova matka a můj otec jsou otroky téhož jedu. On má soucit, já jen 

nenávist. Večer chodíme často do Auteuil navštívit pana Léona, našeho starého 

přítele. Nosíme mu tři plátky šunky, která mu tak jede. Hodiny a hodiny ho 

Obrácení slavného 

francouzského boxera 



posloucháme, budujeme kus světa, a pak, když přijde čas večeře, tu obrovskou 

stavbu pozastavíme. My mu dáme své jídlo, on nám odhaluje tajemství vesmíru. Pan 

Léon mě zasvěcuje do tajů sexuality se zdrženlivostí dědečka a zaujatostí zklamaného 

muže: Vyspat se s někým, to je snadné a je to rychlé. Pak se to komplikuje. Moc často 

po radosti přichází bolest... Chlapče, dobře si rozmysli, než někomu řekneš - miluji 

tě. To nejsou slova, která by se mohla říct jen napůl... Jim a já zamyšleně opouštíme 

unaveného starého mudrce a oba myslíme na vlastní rodiče. Abychom zapomněli na 

svou bolest, vyrážíme objevovat noční Paříž. Chceme svou každodenní dávku 

adrenalinu. Tahle droga je zadarmo. Ona jediná zmírňuje mou nenávist. Krademe, 

rozbíjíme... Jednou večer nás čeká v Auteuil překvapení. Na obvyklé lavičce pana 

Léona nevidíme. Čekáme do jedenácti hodin, nikdo. Jdeme ťuknout na vagón, 

Léonův palác. Na jeho místě spí nějaký bezdomovec s výrazem zoufalého ježka. 

Trochu znepokojeně se ho ptáme: Ehm, kde je pan Léon? Ježek se zařehoní: Pan 

Léon, tak ten odjel na dlouhou cestu! Podívám se na Jima, nezdá se mi to: Nedal nám 

vědět, to není možný. Odjet, a nic neříct? To není jeho styl! Ježek nasaje pořádný lok 

červeného přímo z lahve a dodá, otíraje si přitom rty: Žádnej strach, nemoh vám dát 

vědět, ani von sám to nevěděl. Včera to byla Nénesse, dneska Léon. Odešli ... Ticho. 

Ježek krkne ... k Velkýmu šéfovi - To je kdo, Velký šéf? ptám se a šťouchnu do něj. 

Ježek už mi se svými hádankami leze na nervy. Klídek, mladíku, klídek! Šéf, ten 

rozhoduje vo všem, pán života a smrti. Říká se mu taky věčnej Hospodin. Léon, ten 

nebyl věčnej. Umřel dneska v deset hodin ráno. Přejelo ho auto na rušný ulici. 

Nebojte, nebolelo ho to. V tu chvíli byl mrtvej. Jako rána kyjem. Pan Léon, mrtvý...  
                         / Karmelitánské nakladatelství v Kostelním Vydři 

 
 

 

 
 

       

 

 
Neskrývej Ježíši obavy, které máš v srdci, protože on ti dá bezpochyby úlevu, ba 

dokonce předejde svou láskou svůj zásah, dříve, než mu své trápení vyjevíš 
 

/ Servi della Soferenza – služebníci utrpení 



1.- Slavnost Matky Boží, Panny Marie, zasvěcený svátek * 2.- 

památka sv. Basila Velikého a Řehoře Naziánského, biskupů 

a učitelů církve * 6.- Slavnost Zjevení Páně, doporučený 

svátek * 8.- svátek Křtu Páně * 17.- památka sv. Antonína, opata * 18.- památka Panny Marie, 

matky jednoty křesťanů * 21.- památka sv. Anežky Římské, panny a mučednice * 24.- 

památka sv. Františka Saleského, biskupa a učitele církve * 25.- svátek Obrácení sv. Pavla, 

apoštola * 26.- památka sv. Timoteje a Tita, biskupů * 28.- památka sv. Tomáše Akvinského, 

kněze a učitele církve * 31.- památka sv. Jana Boska, kněze. 
 

 Nedělní ohlášky - na internetové adrese: fon-bratrejov.wz.cz/ohlasky.pdf 

 
 Kdo je Ježíš? 

 

Světlo pro slepého  

Chléb pro hladového 

 Živá voda pro 

žíznivého  Poklad 

pro chudého  

Odpočinek pro 

unaveného  Radost 

pro smutného  Lék 

pro nemocného  

Život pro mrtvého   

Pravda pro lháře  Svoboda pro uvězněného   Odpuštění pro hříšníka  

Obhájce pro obviněného  Základní kámen pro stavitele.  

 

 A kdo je Ježíš pro mne?                                   / Saletini Rozkvet 

 

 
 

 

       

 

 

Časopis Immaculata vychází 6x do roka a je hrazen 

z dobrovolných darů čtenářů. Časopis Immaculata 

se snaží přinášet svým čtenářům povzbuzení v 

křesťanské víře, aby uprostřed zmatků dnešní doby 

neztráceli duchovní orientaci a aby v praktickém životě uměli rozlišovat, které jednání je 

správné a které nikoliv. 

 

P.S. Náš časopis Immaculata si nyní můžete také poslechnout. Pusťte si načtená čísla do 

sluchátek.  K poslechu – Immaculata (minorite.cz) 

 
 

 Neapolský kult krve sv. Januária přibude možná na seznam nehmotného kulturního 

dědictví UNESCO. Přihlášku podává neapolský arcibiskup Domenico Battaglia se svými 

spolupracovníky. Svatý Januárius je prvokřesťanským mučedníkem, někdejším biskupem, 

jehož zaschlá krev je uchovávána ve skleněné ampuli v neapolské katedrále. Už od roku 1389 

krev třikrát do roka zkapalňuje. To do Neapole přitahuje tisíce poutníků a turistů. Svatý 

Januárius je ctěn jako ochránce tohoto jihoitalského města mj. před výbuchy Vesuvu.     
             / Kt č. 50, 2022 

  Úklid kostela leden: 7.1.- Chromčák František * 14.1.- Poláchová Marie 

21.1.- Gilgová Terezie * 28.1.- Vaculková Lucie 

21.1.- Gilgová Terezie * 28.1.- Vaculková Lucie 

 

 

▍z Liturgického kalendáře ▍ 
 

- leden 2023 - 

Pořad bohoslužeb  
Neděle – 10:30hod.    Středa – 17:30hod.  

 

        

Ne/1.- za děti a rodiny s prosbou o požehnání… 
Ne/8.- za farníky 
St/11- za + Jos. Kozubíka, rodiče, živé a + sourozen.. 
Ne/15.- za + Antonína Štalmacha a živou rodinu 
Út/17.- za + rodiče Čížovy, syny a rod. Olejníkovy 
Ne/22.- za rodiče Tkadlecovy, syna a r. Grančajovu 
Út/25.- za + Lidmilu Bělíčkovu 
Ne/29.- 

 

 
 

 
 
 

 

http://immaculata.minorite.cz/k-poslechu/
https://immaculata.minorite.cz/k-poslechu/


 

 

Adventní koncert v kostele 18. 12. 2022 

 

 

 

 
 

 
       

 

 

 

 

 

Foto z návštěvy Mikuláše 

s andělem v kostele 7.12.2022 

 leden - 2023  
 



 

 

 

 

 

 
Dne 26. prosince 2022 na svátek sv. Štěpána ve věku 87 let se 

vrátil do nebeského domova a Otcovy náruče jeho věrný služebník  

 

 

Josef Zádrapa – trvalý jáhen 
 

S prosbou za spásu jeho duše a ve víře v Ježíše Krista s ním 

vytvoříme společenství při mši svaté v římskokatolickém kostele 

sv. Cyrila a Metoděje v Bratřejově ve čtvrtek 5. ledna 2023 ve 

14.30 hodin. 
 

Místo svého posledního odpočinku nalezne na místním hřbitově. 

Odpočinutí věčné, dej mu, Pane! 

 

*2.9.1935    26.12.2022 



 



 
Rady, tipy  

a triky do 

kuchyně 

 

 

Víno pro diabetiky. Do litru bílého přírodního vína dáme 5 snítek rozmarýnu a 

necháme 14 dní vyluhovat. Užíváme ráno nebo večer polévkovou lžíci. Tento výluh 

totiž výrazně snižuje hladinu cukru v krvi. 
 

Citrónové šťávy jen kolik potřebujete. Do těsta, na maso nebo do zálivky často 

stačí jenom pár kapek citrónové šťávy. Kvůli tomu nemusíme pokaždé rozkrajovat 

nový citron. Do plodu zapíchneme párátko a z otvoru vymačkáme tolik šťávy, kolik 

zrovna potřebujeme. Zbytek citronu pak zabalíme do fólie a dáme do chladničky. 
 

Chutnější kuře. Kuře před pečením potřeme olejem nebo máslem s citrónovou 

šťávou. Po upečení bude maso vláčné a chutnější. 
 

Aby se trojobal nepřilepil na pánev. Při smažení potravin obalených v mouce, ve 

vejci a strouhance se někdy obal přilepí na pánev a při otáčení se pak trhá. Když do 

vajíčka na obalování přidáme lžičku bramborové mouky, nebude se obal na pánev 

lepit. 
 

Pečení s medem. Při pečení těsta, které bylo oslazeno medem, zvýšíme teplotu 

pečení přibližně o 15 st. C. Použitím medu pečivo zjemníme, zvláčníme a bude delší 

dobu jako čerstvé. 
 

Řídká polévka. Je-li polévka příliš řídká, lze jí zahustit rozmíchaným vajíčkem, nebo 

v ní nechat povařit krupici. 
 

Přesolená polévka. V přesolené polévce povařte rozšlehaný bílek, nebo syrové 

plátky brambor. Bílek i brambory před podáváním vyjměte. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Učitel: Všichni dostanete poznámku za 

vyrušování, kromě 

Nováka, ten spí  Synku, 

to tvoje vysvědčení si 

zaslouží pěkný mazec - 

Počkej tati, raději pojď, 

já ti ukáži, kde bydlí 

učitelka  Terko, 

nechtěla by sis dát blond 

vlasy? - A proč? - Tady čtu v novinách, že blondýnky jsou skvělé 

kuchařky  Zamilovala jsem se do tebe, protože jsem myslela, 

že mi něco schází… Teď vím, že to byl rozum  Manžel je to, co 

zbude z milence po svatbě.                              / www.krizovky-marketa.cz 

http://www.krizovky-marketa.cz/

